
 
Hvad er forskellen på skyld og skam? 
 
 

  Hvilken funktion har henholdsvis 
skyld og skam i vores liv? Og er der 
både positive og negative aspekter? 
 
 

 
 
 
”Da jeg begyndte som præst, var folk meget 
mere optaget af, hvad de havde gjort 
forkert…..Hvorimod nu, der handler det ikke 
om, hvad vi har gjort forkert. Nej, der 
handler det om, at vi ikke blev dem, vi 
troede, vi skulle være. Jeg blev ikke klog nok, 
dygtig nok.” 
 
Sådan har Lotte Blicher Mørk oplevet 
ændringen igennem de seneste 15-17 år, 
når hun har talt med folk på dødslejet. 
Hvad tænker du om det? 
 
 
 

   
 
 
”Jeg taler rigtig meget med 
mennesker, der faktisk leder efter en 
måde at tage skylden på sig. Og 
normalt er vi jo villige til at gå langt 
for ikke at påtage os skyld. Men når 
det kommer til noget meget alvorligt, 
så vil vi gerne påtage os skylden, bare 
for at finde en forklaring. Eller finde 
en mening med det, der sker. Fordi 
det er så voldsomt at være i 
meningsløsheden.” 
 
Sådan siger Lotte Blicher Mørk i 
podcasten. Hvad tænker du om det? 
 
 
 

 
 
 
 
Er der forskel på, hvordan skyld og skam 
føles, alt efter om det er noget, man 
pålægger sig selv, eller noget, som en anden 
pålægger en? 
 
 

   
 
 
I podcasten taler de om, om det er 
bedst, at man giver sig selv skylden, 
som Lotte Blicher Mørk f.eks. oplever, 
at nogle syge gør, eller giver andre 
skylden, som Leonora Christina Skov 
har oplevet sine forældre gøre. 
 
Hvad er bedst? 
 
 

 
 
Hvad betyder undskyld? Og kan man altid 
sige undskyld? 
 

   
 
Hvad stiller vi op med det, der ikke 
kan tilgives? 
 

 


